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P r z y r z ą d y p o m i a r o w e . Komisja p r z y r z ą d ó w 
pomiarowych przygotowywa o p i n j ę w sprawach, poruszo
nych na posiedzeniu komitetu C. E . I. w 1927 r. a d o t y c z ą 
cych p r z e p i s ó w na liczniki. 

M a s y k a b l o w e . Ogłoszono drukiem projekt 
norm na masy kablowe. Termin zg łaszan ia uwali upłynął 
15 w r z e ś n i a . N a d e s ł a n o j edną op in ję . Z a r z ą d Sekcji przepi
sowej ma p r z e d s t a w i ć projekt ostateczny. 

U r z ą d z e n i a p i o r u n o c h r o n o w e . Komisja 
o p r a c o w a ł a I r e d a k c j ę odpowiednich p r z e p i s ó w i r o z e s ł a ł a 
ją fachowcom do zaopinjowania w c iągu p a ź d z i e r n i k a b. r. 

4. P r z y j ę c i e nowych p r z e p i s ó w , 

a) P r z e p i s y b u d o w y i r u c h u u r z ą d z e ń 
e l e k t r y c z n y c h w k o p a l n i a c h w ę g l a , wobec 
braku zasadniczych s p r z e c i w ó w co do tekstu og łoszonego 
w Sprawozd. Nr. 6 p r z y j ę t o w ostatecznej redakcji Z a r z ą d u 
Sekcji przepisowej i postanowiono w y d a ć normy polskie 
(PPNE — 17). 

b) N a p i ę c i a n o r m a l n e , wobec braku zasadni
czych s p r z e c i w ó w , p r z y j ę ł o w t e k ś c i e o g ł o s z o n y m w Spra
wozdaniach P. K. E . Nr. 5 jako normy polskie (PPNE — 18), 
o b o w i ą z u j ą c e od chwili zatwierdzenia ich przez Min. Robóf 
Publicznych. 

5. Sprawy wydawnictw. 

P r z y j ę t o do w i a d o m o ś c i wydanie: 
P r z e p i s ó w budowy i ruchu u r z ą d z e ń elektrycznych prą 

du silnego" (PPNE — 10) w 3 000 egzemplarzy, po cenie 
s p r z e d a ż n e j 6 zł. 

„ P r z e p i s ó w technicznych u r z ą d z e ń kinematografowych" 
(PPNE — 11) w 1 000 egz. w postaci broszury, po cenie 
s p r z e d a ż n e j 1 zł. 

„ W s k a z ó w e k ratownictwa" (PPNE — 9) w 1 000 egz. 
w postaci braszury, wydanie II, niezmienione, po cenie 
s p r z e d a ż n e j 50 gr. 

„ S p r a w o z d a ń i prac P. K. E . " Nr. 5 i 6 w 200 egz. 

Postanowiono w s z c z ą ć i n t e n s y w n i e j s z ą p r o p a g a n d ę za 
wprowadzeniem w ż y c i e p r z e p i s ó w i norm, opracowanych 
przez P. K. E . W tym celu Komitet w y s t ą p i z odpowiednim 
m e m o r j a ł e m do w ł a d z i u r z ę d ó w p a ń s t w o w y c h i komunal
nych. 

6. Sprawy b i e ż ą c e . 

a) Postanowiono p o r o z u m i e ć s ię z Min. R o b ó t Publicz
nych co do likwidacji s t o s u n k ó w finansowych oraz co do 
uzyskania z powrotem m a t e r j a ł ó w i korespondencji P. K. E . , 
zatrzymanych przez Ministerstwo. 

b) Polecono Z a r z ą d o w i Sekcji przepisowej za jąć s ię 
ustaleniem p r z y d z i a ł u nitek firmowych p r z e w o d ó w izolo
wanych, o k t ó r e d o p o m i n a j ą s ię krajowe fabryki kabli. 

c) Francuski Komitet Elektrotechniczny w y s t ą p i ł z pro
p o z y c j ą aby C. E . I. z a j ę ł o s ię u r z ą d z e n i e m w 1931 r. mię 
dzynarodowego Kongresu elektrotechnicznego w P a r y ż u , 
z okazji 50 rocznicy z a ł o ż e n i a Stow. e l e k t r o t e c h n i k ó w fran
cuskich. Uchwalono p o p r z e ć tę i n i c j a t y w ę . 

d) P r z y j ę t o do w i a d o m o ś c i z g ł o s z e n i e inż. S. Kaniew
skiego o rezygnacji z powodu braku czasu z c z ł o n k o s t w a 
w Komisji maszyn. 

7. Sprawozdania d e l e g a t ó w . 

a) Prof. K. Drewnowskiego z posiedzenia prezydjum 
Konferencji Wielkich sieci elektrycznych w P a r y ż u w dn. 
7 lipca b. r. oraz 

b) ppłk . inż. W. Giinthera z posiedzenia podkomisji 
symboli C. E . I. w Bernie w dn. 25 i 26 w r z e ś n i a b. r., — przy
ję to do w i a d o m o ś c i i postanowiono ogłosić w Przegl. Elektr. 

8. Sprawa reorganizacji P. K. E . 
Sekretarz generalny zdaje s p r a w ę ze stanu prac nad 

r e o r g a n i z a c j ą Stow. E l e k t r o t e c h n i k ó w Polskich, k t ó r a po
suwa się d o s y ć wolno wobec r o z b i e ż n o ś c i z d a ń co do zmia
ny statutu. Prezydjum w y r a z i ł o pog ląd , że n a l e ż y sformu
ł o w a ć postulaty P. K. E . co do p r z y s z ł y c h form organizacyj
nych S. E . P. na tle możnośc i prowadzenia prac przepiso
wych i p r z e d s t a w i ć je z a r z ą d o w i S. E . P. w z g l ę d n i e jego ra
dzie d e l e g a t ó w . W celu d o k ł a d n e g o przedyskutowania tego 
postanowiono p o ś w i ę c i ć na ten cel n a s t ę p n e posiedzenie 
prezydjum. 

Na lem posiedzenie z a m k n i ę t o . 

Sprawozdanie z posiedzenia Prezydjum Konferen
cji wielkich sieci elektrycznych o wysokiem na

pięciu. 
w P a r y ż u dnia 7 lipca 1928 r. 

Na posiedzeniu byli obcni: prezes: Legouez; wicepre
zesi: Busila, Drewnowski, Gevaert, List, Ulrich; sekretarz 
generalny: Tribot Laspierre; oraz zaproszeni: Henrio, So-
leri. Obrady d o t y c z y ł y g ł ó w n i e spraw: p r z y c i ą g n i ę c i a Nie
m i e c , s t o s u n k ó w z pokrewnemi organizacjami, oraz zmiany 
organizacji Konferencji. 

S p r a w a s t o s u n k ó w z N i e m c a m i . Niemcy— 
jak wiadomo—do Konferencji nie na leżą . Dotychczasowe 
p r ó b y p r z y c i ą g n i ę c i a ich do w s p ó ł u d z i a ł u nie d a ł y p o m y ś l 
nych w y n i k ó w . Niemieckie stowarz. techniczne u c h w a l i ł y 
po wojnie b r a ć udział tylko w tych organizacjach m i ę d z y 
narodowych, do k t ó r y c h już n a l e ż a ł y przed w o j n ą lub k t ó r e 
w p r o w a d z ą do obrad j ę z y k niemiecki jako oficjalny. Kon
ferencja Wielkich Sieci elektrycznych p r z y j ę ł a j ę z y k fran
cuski i angielski jako oficjalne; p r z e w a ż n i e p o s ł u g u j e s ię 
jednak francuskim. Wprowadzenie jeszcze trzeciego b y ł o b y 
nad wyraz k ł o p o t l i w e i kosztowne i p r z e c i ą g a ł o b y obrady. 
W sferach kierowniczych „ K o n f e r e n c j i " istnieje raczej d ą ż 
ność do ograniczenia s ię do j ę z y k a francuskiego. Sprawa 
p r z y c i ą g n i ę c i a w i ę c Niemiec s t a n ę ł a na martwym punkcie. 
M a j ą b y ć prowadzone dalsze pertraktacje z oficjalnemi sfe
rami e l e k t r o t e c h n i k ó w niemieckich, oraz starania o p r z y s t ą 
pienie do Konferencji przynajmniej wielkich firm przemy
s ł o w y c h niemieckich, k t ó r e mogą z n a l e ś ć zainteresowanie 
w programie obrad Konferencji; aby w ten s p o s ó b propago
w a ć ideę Konferencji w Niemczech. N i e o b e c n o ś ć N i e m c ó w 
na Konferencji zmniejsza, o c z y w i ś c i e , jej znaczenie m i ę d z y 
narodowe. 

S t o s u n k i z o r g a n i z a c j a m i p o k r e w n e m i . 
Sprawa ta ł ą c z y s ię z p o p r z e d n i ą w odniesieniu do n a j w a ż 
niejszej organizacji m i ę d z y n a r o d . , j a k ą jest ś w i a t o w a Konfe
rencja energetyczna. W Konferencji energetycznej g ł ó w n y 
głos mają Anglicy i Niemcy. W Konferencji zaś Wielkich 
Sieci—kraje r o m a ń s k i e oraz inne, z w i ą z a n e z niemi ideowo 
(Francja, W ł o c h y , Belgja, Polska, Rumunja). Gdyby Niemcy 
p r z y s t ą p i ł y do Konferencji Wielkich Sieci, nie m i a ł y b y tam 
głosu tak w a ż k i e g o jak w energetycznej. S t ą d g ł ó w n a przy
czyna ich opozycyjnego stanowska w z g l ę d e m K. W. S. 

Sfery kierownicze Konferencji energetycznej d ą ż ą do 
rozszerzenia ram jej pragramu, k t ó r y m b y ł o zebranie sta
tystyki ź r ó d e ł energji i u ł o ż e n i e wytycznych ich racjonal
nego z u ż y t k o w a n i a . Konferencja energetyczna nie ograniczy
ła s ię do tego, lecz zajmuje s ię r ó w n i e ż kwestjami tech-
nicznemi, z w i ą z a n e m i z wytwarzaniem, p r z e s y ł a n i e m i roz
dzielaniem energji elektrycznej, co w ł a ś n i e jest programem 
Konferencji Wielkich Sieci elektrycznych, p o w o ł a n e j do 
ż y c i a o p a r ę lat w c z e ś n i e j n iż tamta. Nic w i ę c dziwnego, że 
kierownicy K. W. S. nie mogą p o g o d z i ć s ię z tym faktem, 
b ę d ą c y m wyrazem d ą ż e ń do p o c h ł o n i ę c i a jej przez Konfe
r e n c j ę e n e r g e t y c z n ą , lecz w y s u w a j ą stanowcze h a s ł o samo
d z i e l n o ś c i obu organizacyj, przy rozdzieleniu ich programu 
i zakresu prac. D ą ż e n i e m ich jest, aby K. E . z a j ę ł a s ię ba 
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daniem ź r ó d e ł energji i wyzyskaniem ich z punktu gospo
darczego i ekonomicznego, sposoby zaś techniczne, z w i ą 
zane z p r z e s y ł a n i e m energji elektrycznej, p o z o s t a ł y przy 
K. W. S. 

W stosunku do drugiej organizacji o charakterze po
krewnym, a mianowicie, do Unji w y t w ó r c ó w i r o z d z i e l c ó w 
energji elektrycznej, istnieje porozumienie co do t e r m i n ó w 
z e b r a ń . U ł o ż o n o , że naprzemian co roku odbywa s ię kon-
gies jednej, a w n a s t ę p n y m roku — drugiej organizacji. 
Obie zaś w y s y ł a j ą wzajemnie swych przedstawicieli na 
kongresy. Do z ł ą c z e n i a s ię obu organizacji nie d ą ż y s ię ze 
w z g l ę d u , że Konferencja skupia w sobie z a r ó w n o w y t w ó r 
c ó w energji jak k o n s t r u k t o r ó w i k o n s u m e n t ó w z dwudziestu 
kilku k r a j ó w , Unja zaś tylko w y t w ó r c ó w — i to z kilku na
raz ić k r a j ó w — k t ó r z y o m a w i a j ą k w e s t j ę techniczne ze sta
nowiska ich i n t e r e s ó w . 

Z M i ę d z y n a r o d o w ą K o m i s j ą E l e k t r o t e c h n i c z n ą (C. E . 
I.) istnieje śc is łe porozumienie. Konferencja u w a ż a s ię jako 
organ opinjodawczy w stosunku do C. E . I., k t ó r y r o z w a ż a 
zagadnienia techniczne z punktu widzenia ujednostajnienia 
p o g l ą d ó w w danej kwestji, w y w o ł u j ą c e j zainteresowanie się 
m i ę d z y n a r o d o w e i n a d a j ą c e j s ię do m i ę d z y n a r o d o w e j nor
malizacji. M i ę d z y obu organizacjami panuje z u p e ł n a har-
monja. 

Pozatem Konferencja n a l e ż y do t. zw. Komitetu po
rozumiewawczego, p o z o s t a j ą c e g o pod kierownictwem C. E . 
1., a m a j ą c e g o na celu uzgadnianie wzgl. rozgraniczanie pro
g r a m ó w , t e r m i n ó w z j a z d ó w i t. p. w i ę k s z y c h organizacyj 
m i ę d z y n a r o d o w y c h elektrotechnicznych. 

S t a t u t K o n f e r e n c j i.—K. W. S. E . (zał. w 1921 r.) 
i s tn ia ła d o t ą d jako luźna organizacja, niezarejestrowana 
u ż a d n y c h w ł a d z krajowych, kierowana przez biuro, utrzy
mywane z o p ł a t uczestnictwa i w d u ż e j mierze z subwencyj 
p r z e m y s ł u francuskiego. Skoro potrzeba istnienia jej i jej 
znaczenie z o s t a ł y już ugruntowane, w y s u n ę ł o s ię d ą ż e n i e 
do nadania badziej formalnych i t r w a ł y c h form jej organi
zacji. Na posiedzeniu prezydjum omawiano tę s p r a w ę i u ł o 
żono projekt statutu, k t ó r y w o g ó l n y c h zarysach przedsta
wia s ię n a s t ę p u j ą c o : 

M i ę d z y n a r o d o w a Konferencja Wielkich Sieci elek-
tiycznych o Wysokiem n a p i ę c i u ma s i e d z i b ę w P a r y ż u i pod
lega francuskiemu prawu o stowarzyszeniach. Zadaniem jej 
jest: 

a) studjowanie kwestyj, z w i ą z a n y c h z b u d o w ą i eks
p l o a t a c j ą sieci elektrycznych o Wysokiem n a p i ę c i u ; 

b) wytworzenie przyjaznych s t o s u n k ó w m i ę d z y inży
nierami r ó ż n y c h k r a j ó w , z a j m u j ą c y c h s ię p o w y ż s z e m i kwe-
sljami i u ł a t w i e n i e zbierania i wymiany mformacyj m i ę d z y 
nimi; 

c) przyczynianie s ię w o g ó l e do rozwoju i p o s t ę p u prze
m y s ł u elektrotechnicznego c a ł e g o ś w i a t a przy w s p ó ł p r a c y 
z innemi organizacjami m i ę d z y n a r o d o w e m i . 

Do w y p e ł n i e n i a tego zadania służą; o g ó l n e zebrania 
perjodyczne czyli sesje, zebrania k o m i t e t ó w specjalnych, 
ankiety m i ę d z y n a r o d o w e i t. d. 

Konferencja s k ł a d a s i ę : 

a) z c z ł o n k ó w zbiorowych, k t ó r y m i mogą b y ć w ł a d z e 
p a ń s t w o w e , z w i ą z k i p r z e m y s ł o w e , szkoły , wielkie firmy 
p r z e m y s ł o w e ; mogą oni b y ć reprezentowani przez jednego 
lub w i ę c e j d e l e g a t ó w ; p ł a c ą 1000 fr. za jednego delegata 
i po 250 fr. za k a ż d e g o n a s t ę p n e g o na 2 lata. 

b) z c z ł o n k ó w indywidualnych, k t ó r y m i mogą b y ć 
wszyscy i n t e r e s u j ą c y się programem Konferencji; p ł a c ą oni 
500 fr. na 2 lata. 

C z ł o n k ó w przyjmuje Biuro Konferencji, k t ó r e m o ż e 
o d m ó w i ć p r z y j ę c i a bez podania p o w o d ó w . 

W ł a d z ą n a c z e l n ą Konferencji jest zebranie plenarne. 
Na zebraniu k a ż d y c z ł o n e k indywidualny ma jeden głos, 
a zbiorowy dwa. 

Organem wykonawczem jest Biuro, s k ł a d a j ą c e s ię 
z prezesa, kilku w i c e p r e z e s ó w oraz sekretarza generalnego; 
funkcjonuje ono stale pod kierownictwem sekretarza gene
ralnego, p r a c u j ą c e g o na podstawie kompetencji, udzielo
nych mu przez biuro. 

Projekt statutu zos ta ł r o z e s ł a n y do c z ł o n k ó w prezy
djum Konferencji i k o m i t e t ó w narodowych, celem poczy
nienia uwag. Na n a s t ę p n e j sesji (w 1929 r.) ma on z o s t a ć 
p r z y j ę t y i wprowadzony w ż y c i e . 

R ó ż n e s p r a w y . — P r z y j ę t o do w i a d o m o ś c i ze
stawienie rachunkowe w p ł y w ó w i w y d a t k ó w ostatniej se
sji (z 1927 r.), w y r a ż a j ą c e s ię w sumie 290 000 fr. 

Postanowiono z w o ł a ć n a s t ę p n ą ses ję Konferencji na 
okres od 6 do 15 czerwca 1929 r. w P a r y ż u . Termin nadsy
łania r e f e r a t ó w : do 15 lutego, termin zgłoszeń co do udzia
łu — 1 maj 1929 r. Karta uczestnictwa — 250 fr. od dele
gata, 100 — od pań . 

(—) K. Drewnowski. 

Sprawozdanie z posiedzenia międzynarodowej 
podkomisji Symboli graficznych radiokomunikacji 

w Bernie 25 i 26 w r z e ś n i a 1928 r. 

Posiedzenie m i ę d z y n a r o d o w e j Podkomisji Symboli ra
diotelegraficznych i radiotelefonicznych o d b y ł o s ię w Bernie 
szwajcarskim w gmachu poczty g ł ó w n e j , pod przewodni
ctwem p. Muri, szefa sekcji technicznej g ł ó w n e g o z a r z ą d u 
poczt i t e l e g r a f ó w szwajcarskich. 

W posiedzeniu podkomisji brali udz ia ł o p r ó c z przewo
d n i c z ą c e g o , jako przedstawiciela Szwajcarji, n a s t ę p u j ą c y 
panowie: przedstawiciel Francji dr. Le Corbeiller, szef biu
ra b a d a ń poczt i t e l e g r a f ó w w P a r y ż u , przedstawiciel H o -
landji prof. Vandel Bilt, przedstawiciel Niemiec inż. Kurz, 
przedstawiciel Polski — niże j podpisany, inż. Huber-Ruf, 
dyrektor B. B. C. w Badenie jako delegat m i ę d z y n a r o d o w e j 
podkomisji Symboli p r ą d ó w silnych, inż. Benninger w za
s t ę p s t w i e p o w o ł a n e g o do wojska sekretarza Szwajcarskiego 
Komitetu Elektrotechnicznego inż. Nussbaum, szef dział i 
radjotelegrafji i radjotelefonji g ł ó w n e g o z a r z ą d u poczt i te
l e g r a f ó w w Szwajcarji jako rzeczoznawca, oraz d w ó c h u r z ę 
d n i k ó w Z a r z ą d u g ł ó w n e g o pcczt i t e l e g r a f ó w szwajcarskich 
jako s i ły pomocnicze. Nieobecni byli n a l e ż ą c y do m i ę d z y 
narodowej podkomisji Symboli radiotelegraficznych i radio
telefonicznych, przedstawicie' Wielkiej Brytanji, k t ó r a przy
s ta ła poprzednio swoje wnioski na p iśmie , i przedstawiciel 
S t a n ó w Zjednoczonych Ameryki P ó ł n o c n e j . 

Za p o d s t a w ę obrad p r z y j ę t o na wniosek p r z e w o d n i c z ą 
cego ostatni projekt szwajcarski, opracowany g ł ó w n i e na 
podstawie p r z y s ł a n e g o projektu angielskiego i o d b i e g a j ą c y 
znacznie od poprzedniego projektu podkomisji, u ł o ż o n e g o 
na podstawie poprzednich u z g o d n i e ń w Berlinie i Bellagio. 
W dyskusji w y ł o n i ł a s ię tendencja s k r e ś l e n i a c a ł e g o szere
gu symboli, k t ó r e m o g ł y b y b y ć u w a ż a n e za pochodne i u-
chwalenia tylko symboli zasadniczych przy o g ó l n e j ' jedno
m y ś l n o ś c i wszystkich p a ń s t w , b i o r ą c y c h udz ia ł w posiedze
niu. Dyskusja prowadzona b y ł a badzo rzeczowo i s z c z e g ó 
ł o w o ; podczas dyskusji projekty symboli pisane b y ł y k r e d ą 
na tablicy, uzgadniane b y ł y d o k ł a d n i e z zasadami ogó lnemi , 
p r z e j ę t y m i w uchwalonych już poprzednio Symbolach p r ą d u 
silnego, a t a k ż e brano pod u w a g ę projekty, uzgodnione po
przednio przez p o d k o m i s j ę w Berlinie i Bellagio. 

Wszyscy uczestnicy podkomisji posiadali drukowany 
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